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ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PLN/2024/3 El ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:
Ordinària

Data i hora:
26 / de març / 2024

Durada:
Des de les 19:30 fins a les 20:40

Lloc:
Casal Can Dometo

Presidida per:
PERE TORRENS ESCALAS

Secretari:

Antoni Payeras Beltrán, secretari acumulat

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

DNI Nom i Cognoms Assisteix

78214557K Catalina Alemany Buades SÍ

78210510E Catalina Guasp Cladera SÍ

44327567N Coloma Capó Saletas SÍ

43025899Y Guillem Vicens Xamena SÍ

42978543F Josep Pons Buades SÍ

18226104F Maria Antonia Pons-Estel Tugores SÍ

45538305F Miquel Gallardo Esgleas SÍ

43052263N PERE TORRENS ESCALAS SÍ

42962927P Rafael Capó Cerdá SÍ
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Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la sessió,
procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

El  demana la paraula i diu que no han rebut la convocatòria I que això és motiu de nulitatSr. Vicenç
del ple. El president diu que es compromet a que no torni a ocorrer, indica que la convocatòria ha
estat realitzada pel secretari substitut no pen Jaume i que no es degué enviar la convocatòria.

El secretari demana la paraula i diu que ell va donar sortida a les notificacions de la convocatòria per
gestiona i compta amb els corresponents registres de sortida, que no entén perquè no els ha arribat
la convocatòria, que deu haver-hi algún problema amb el programa informàtic.

El  diu que no te sentit continuar amb el plenari si ha de ser nul.Sr. Gallardo

El  diu que això no pot ser que ja esta fart de la oposició tòxica que fa el Sr. Gallardo,Sr. Torrens
que es dediquen a obstaculitzar el plenari. Diu que només fan preguntes i actuacions impertinents als
plenaris i que no tenen sentit. Diu que tenien coneixement del ple ja que els assumptes es varen
comentar en la comissió informativa, que podrien haver dit abans que no tenien la convocatòria. Que
li pareix al·lucinant que ara vulguin demanar la nul·litat del ple quan s’hi troben tots presents.

El  critica que venen a fer una guerra contra l’equip de govern i reprèn al Sr. Gallardo elSr. Torrens
seu comportament. Diu que no ho fa extensiu als seus companys, només a ell.  Li diu que es dedica
a mentir per xarxes socials i als diaris. Li diu que no publiqui coses seves per info Búger ja que ell
mai l’ha atacat, i que no fan res en positiu.

El  diu que han vingut a fer oposició, que tenen una agrupació que estan d’acord amb elSr. Gallardo
que estan Fent. Diu que a XXSS no te accés per tant no li poden carregar un mort que no li
correspon.

En relació a les propostes que fa, diu que sí fa propostes en positiu com la connexió amb sa Pobla, li
podria fer un llistat. Diu que li han demanat 3 informes al secretari i encara no s’han emesos.

El  critica les polèmiques artificials que s’han creat. I manifesta que el secretari no faSr. Torrens
feina per ells, sinó que fa feina pel poble, i que es dedica a inundar l’ajuntament de papers. Diu que
fa el mateix per tot on va.

El  diu que el que intenten és fer les coses bé.Sr. Gallardo

El secretari informa que si algun grup considera que s’ha d’anul·lar el plenari ho haurà d’impugnar
per les vies procedents. Que creu als regidors quan diuen que no han rebut la convocatòria però que
al programa informàtic li consta com a enviada, per tant considera que s’ha de prosseguir amb el
plenari, i si ho volen impugnar que ho facin.

Es produeix una discussió entorn a si continuar o no el plenari. El Sr. Gallardo demana un recés per
mirar la convocatòria. El Batle diu que coneixen els punts de l’ordre del dia i que no fa falta. Li
segueix criticant com actua en el plenari, i que no hauria d’haver parlat d’anul·lar el plenari.

Expedient 9/2024. Reconeixement Extrajudicial de Crèdits
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Favo
rable

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 0, Abstencions: 4, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Maria
Antonia Pons-Estel Tugores, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Absten
cions

Catalina Guasp Cladera, Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael
Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient  Núm:  REC nº 02/2024

Departament: Intervenció

Assumpte: Aprovació de reconeixement extrajudicial de crèdits

PROPOSTA DE BATLIA

Vista l’existència en la comptabilitat municipal de les següents factures, la despesa de les quals s’
hauria d’haver consignat al pressupost anterior però que no han pogut ser aprovades dins l’any 2023:

D A T
A

NÚM. DE FACTURA
O NÚM. ASSENT.

PROVEÏDOR DESCRIPCIÓ IMP
O R
T

10/01
/2024

000038 ENDESA ENERGIA S.A.U. E L E C T R I C I T A T
AJUNTAMENT

296,
12

11/01
/2024

000040 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT D'ES
MOLINS 58

106,
51

11/01
/2024

000041 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT MOLINS
AIGUA

287,
77

11/01
/2024

000042 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT DE
S'ESCOLA 57

422,
93

11/01
/2024

000043 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT ES RAFAL -
AIGUA

4.05
8,57

17/01
/2024

000054 ENDESA ENERGIA S.A.U. E L E C T R I C I T A T
AJUNTAMENT

213,
63

19/01
/2024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

27,7
5

19/01
/2024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

82,1
1

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

G
H

ET
EJ

H
FW

73
C

M
7N

EH
EJ

6A
4R

R
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//b
ug

er
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 3
 d

e 
25

 



Ajuntament de Búger

4 / 25

Ajuntament de Búger

19/01
/2024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

109,
49

19/01
/2024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

214,
71

06/01
/2024

C0318 DOMINGUEZ SAN NICOLAS
DANIEL

ESPECTACLE "TOMEU
GRANERA..." - CACIM

545,
00

05/01
/2024

MU124010032 POTENCIA ALQUILER DE
MAQUINARIA SL

IL·LUMINACIO LLUM DE
NADAL

297,
25

08/01
/2024

2024/A/22300259 TRUI ESPECTACULOS S.L. NADAL A BÚGER 1.51
2,50

31/12
/2023

231097 QUIMIO TEST ANALISI AIGUA 691,
70

31/12
/2023

FUT2023A01-2261 J.M.FUTURTRANS SL TRANSPORT BÚGER -
PALMA

310,
00

24/01
/2024

442 XIMENEZ CATALUNYA,S.L. LLOGUER MATERIAL
IL·LUMINCACIO

1.42
1,75

31/01
/2024

F240298 FORNELL CONSULTORS
SLP

A S S E S S O R A M E N T
INTERVENCIO - MINHAP

1.33
1,00

28/02
/2023

230026 C A L I B R A T E S T
ASESORAMIENTO Y
CONTROL SL

CONTROL XARXA AIGUA 45,3
1

31/12
/2023

2300362-S BERGAS I ALORDA SL MATERIAL OFICINA 154,
00

02/01
/2024

350039523 QUELY, S.A. ACTIVITAT 101,
55

31/12
/2023

DC/230.057 AUTOCARES SECO
RODRIGUEZ SL

TRANSPORT BUGER -
PALMA SANTA CATALINA

385,
00

25/01
/2024

5692/A TRIAC SL IL:LUMINACIO FESTES
REPARACIONS

1.62
1,48

25/01
/2024

5693/A TRIAC SL R E P A R A C I O N S
ENLLUIMENAT PUBLIC

455,
08

25/01
/2024

56957/A TRIAC SL REPARACIONS I
MANTENIMENT PISCINA

801,
65

25/01
/2024

5696/A TRIAC SL R E P A R A C I O  I
MANTENIMENT CAN

1.62
4,93

30/06
/2023

469905602 S . E . C A R B U R O S
METALICOS S.A.

OXIGEN - PISCINA
POLIESPORTIU

95,7
3

31/03
/2023

052/23 ADISEB P R O J E C T E
D'INTERVENCIO SOCIAL

1.58
3,81

31/12
/2023

R23/00199 T M A L C U D I A
RECLICLATGES, S.L. -

GESTIO DE RESIDUS 100,
00
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TMARECICLA

02/10
/2023

I 23002006 GRAFIQUES GELABERT SL MATERIAL SENYALITZACIO 427,
13

Aquesta Batlia proposa a la comissió informativa informi favorablement la següent proposta:

ACORD

PRIMER: Aprovar l’expedient 02/2024 de reconeixement extrajudicial de crèdits de les obligacions
amb càrrec a les aplicacions pressupostàries següents del pressupost municipal vigent:

D A T
A

N Ú M .  D E
FACTURA O NÚM.
ASSENT.

PROVEÏDOR DESCRIPCIÓ P. PR
ESSU
P.

IMP
O R
T

1 0
/01/2
024

000038 ENDESA ENERGIA S.A.U. E L E C T R I C I T A T
AJUNTAMENT

165.22
100

296
,12

1 1
/01/2
024

000040 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT D'ES
MOLINS 58

165.22
100

106
,51

1 1
/01/2
024

000041 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT MOLINS
AIGUA

161.22
100

287
,77

1 1
/01/2
024

000042 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT DE
S'ESCOLA 57

161.22
100

422
,93

1 1
/01/2
024

000043 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT ES
RAFAL - AIGUA

161.22
100

4 . 0
5 8 ,
57

1 7
/01/2
024

000054 ENDESA ENERGIA S.A.U. E L E C T R I C I T A T
AJUNTAMENT

165.22
100

213
,63

1 9
/01/2
024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

312.22
100

2 7 ,
75

1 9
/01/2
024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

312.22
100

8 2 ,
11

1 9
/01/2
024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

312.22
100

109
,49

1 9
/01/2
024

000057 ENDESA ENERGIA S.A.U. ELECTRICITAT -
AGRUPACIO 7728301

312.22
100

214
,71
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0 6
/01/2
024

C0318 DOMINGUEZ SAN
NICOLAS DANIEL

ESPECTACLE "TOMEU
GRANERA..." - CACIM

334.22
609

545
,00

0 5
/01/2
024

MU124010032 POTENCIA ALQUILER DE
MAQUINARIA SL

IL·LUMINACIO LLUM DE
NADAL

338.22
609

297
,25

0 8
/01/2
024

2024/A/22300259 TRUI ESPECTACULOS S.
L.

NADAL A BÚGER 338.22
609

1 . 5
1 2 ,
50

3 1
/12/2
023

231097 QUIMIO TEST ANALISI AIGUA 161.22
799

691
,70

3 1
/12/2
023

FUT2023A01-2261 J.M.FUTURTRANS SL TRANSPORT BÚGER -
PALMA

334.22
609

310
,00

2 4
/01/2
024

442 XIMENEZ CATALUNYA,S.
L.

LLOGUER MATERIAL
IL·LUMINCACIO

338.22
609

1 . 4
2 1 ,
75

3 1
/01/2
024

F240298 FORNELL CONSULTORS
SLP

A S S E S S O R A M E N T
INTERVENCIO - MINHAP

920.22
799

1 . 3
3 1 ,
00

2 8
/02/2
023

230026 C A L I B R A T E S T
ASESORAMIENTO Y
CONTROL SL

CONTROL XARXA AIGUA 161.22
799

4 5 ,
31

3 1
/12/2
023

2300362-S BERGAS I ALORDA SL MATERIAL OFICINA 920.22
000

154
,00

0 2
/01/2
024

350039523 QUELY, S.A. ACTIVITAT 338.22
609

101
,55

3 1
/12/2
023

DC/230.057 AUTOCARES SECO
RODRIGUEZ SL

TRANSPORT BUGER -
PALMA SANTA CATALINA

334.22
609

385
,00

2 5
/01/2
024

5692/A TRIAC SL IL:LUMINACIO FESTES
REPARACIONS

338.22
609

1 . 6
2 1 ,
48

2 5
/01/2
024

5693/A TRIAC SL R E P A R A C I O N S
ENLLUIMENAT PUBLIC

165.21
300

455
,08

2 5
/01/2
024

56957/A TRIAC SL REPARACIONS I
MANTENIMENT PISCINA

342.21
200

801
,65

2 5
/01/2

5696/A TRIAC SL REPARACIO I
MANTENIMENT CAN

920.21
200

1 . 6
2 4 ,
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024 93

3 0
/06/2
023

469905602 S . E . C A R B U R O S
METALICOS S.A.

OXIGEN - PISCINA
POLIESPORTIU

342.21
200

9 5 ,
73

3 1
/03/2
023

052/23 ADISEB P R O J E C T E
D'INTERVENCIO SOCIAL

231.48
000

1 . 5
8 3 ,
81

3 1
/12/2
023

R23/00199 T M A L C U D I A
RECLICLATGES, S.L. -
TMARECICLA

GESTIO DE RESIDUS 1621.2
2700

100
,00

0 2
/10/2
023

I 23002006 GRAFIQUES GELABERT
SL

M A T E R I A L
SENYALITZACIO

133.21
000

427
,13

SEGON: Declarar que de la resolució de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits no s’ha
apreciat responsabilitat per danys ni perjudici a l’Hisenda municipal.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT

El  explica que es tracta de factures que corresponen a un exercici anterior.Sr. Torrens
El  diu que n’hiha una que li sembla que és del 2024, que és el bús.Sr. Vicenç

VALORACIÓ URGÈNCIA EXP 11/2024 MC-03

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Josep Pons Buades, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel
Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Rafael Capó Cerdá

Abs
ents

---

Resolució:

El  explica que es tracta d’una factura que li reclamen de fa temps I que haurien de pagarSr. Torrens
quan abans i per això han portat avui aquesta modificació de crèdit. Explica l’import, i que tenen
intenció de portar els pressupostos al proper plenari.
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Expedient 11/2024. Modificació de Crèdits

Favo
rable

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 0, Abstencions: 4, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Maria
Antonia Pons-Estel Tugores, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Absten
cions

Catalina Guasp Cladera, Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael
Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient Núm: CE 03/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Modificació de crèdits

Assumpte: Aprovació de crèdit extraordinari finançat mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits
d'Altres Aplicacions

PROPOSTA DE BATLIA

Considerant l’existència de despeses que no es poden demorar fins l’exercici següent, pel que no
existeix crèdit en el vigent Pressupost de la Corporació, i atès que cal efectuar anul·lacions o baixes
de crèdits d'altres aplicacions del Pressupost vigent no compromeses, les dotacions del qual
s'estimen reduïbles sense pertorbació del respectiu servei, segons queda justificat en la Memòria que
acompanya a la present resolució.

ACORD

PRIMER.- Aprovar l’expedient de Crèdit Extraordinari nº 3/2024, finançat mitjançant baixes de crèdits
d'altres aplicacions no compromeses, d'acord al següent detall:

Altes en aplicacions de despeses

Descripció C r e d .
Inicial

Incremen
t

C r e d .
Definitiu

1720.62303 Direcció d’obres Instal·lació fotovoltaica
escola

0,00 € 692,23 € 692,23 €

TOTAL INCREMENT: 692,23 €

Baixes o Anul·lacions en Concepte de Despeses
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Aplicació C r e d .
Inicial

Disminuc
ió

C r e d .
Definitius

920.12000 – Retribucions bàsiques, funcionaris
administració general

74.210,88
€

300,00 € 73.910,88 €

920.12100 – Retribucions uncionaris administració general 98.943,46
€

392,23 € 98.551,23 €

TOTAL DISMINUCIÓ: 692,23 €

SEGON.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci al taulell d’anuncis de l’Ajuntament i
en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per un termini de quinze dies, durant els quals els interessats
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament
aprovat si durant l’esmentat termini no s’haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple
disposarà del termini d’un mes per resoldre.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT

MOCIÓ MÉS EN FAVOR DE LA PAGESIA

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel Gallardo Esgleas, PERE
TORRENS ESCALAS, Rafael Capó Cerdá

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Josep Pons Buades

Abs
ents

---

Resolució:

MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE MÉS PER BÚGER EN DEFENSA DE LA

PAGESIA

Les darreres setmanes hem vist com a nivell de tota Europa les persones que treballen i viuen del
camp han dut a terme mobilitzacions exigint a les diferents

institucions competents mesures per garantir la seva subsistència. La pagesia mallorquina no s’ha
mantingut aliena a aquestes reclamacions, més
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que més quan està afectada per dues circumstàncies afegides a les de la pagesia en general: la
insularitat i la pressió territorial.

Les causes de la crisi dels sectors agrari i ramader, que es posen damunt la taula amb aquestes
mobilitzacions, són múltiples:

- sobrecosts de la producció, derivats de l’augment generalitzats dels preus, especialment els de l’
energia, alhora que disminueixen els preus percebuts pels

productes

- competència deslleial consentida, permetent l’entrada al mercat europeu de mercaderies provinents
de països tercers que no compleixen els estàndards

exigits als productors europeus

- fenòmens meteorològics extrems provocats pel canvi climàtic, des de sequeres històriques a
episodis de ciclogènesis extraordinàriament intenses i

extemporànies

- inacció dels governs, excessiva burocratització, manca de dotacions per al sector, retards en la
resolució d’expedients i en els pagaments

I, en el cas de les Illes Balears, com deim, s’hi han d’afegir:

- insularitat, que augmenta els ja excessius sobrecosts i suposen un greuge comparatiu per a la
nostra pagesia

- pressió demogràfica, turística i urbanística sobre el territori, que provoca un consum extraordinari
de recursos naturals, com l’aigua, i usos impropis del sòl

rústic derivats d’un model depredador

La pagesia és cabdal en aspectes vitals com la salut de les persones (allò de «som el que menjam»)
i en la lluita contra el canvi climàtic, pel seu paper en la

conservació del territori i com a possible solució en la reducció d’emissió de substàncies nocives per
al medi ambient, tant en la producció com en el

transport. Però aquesta responsabilitat exigida no es veu compensada amb els incentius ni garanties
suficients.

En aquestes circumstàncies, la situació de la pagesia no ha parat d’empitjorar, disminueixen les perso

nes que s’hi dediquen i cada vegada hi ha menys joves que s’incorporen a l’activitat, suposant no
només un problema per a un model econòmic sostenible i diversificat, sinó també una pèrdua cultural
essencial. Hem de ser conscients de que sense pagesia no hi ha aliments ni paisatge ni arrels i és
urgent i important revertir aquesta situació.
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En aquesta línia, en el ple de l’Ajuntament de Búger es va aprovar el 24 de novembre de 2022 una
moció del sindicat Unió de Pagesos amb tres punts

d’acord que detallam a continuació:

“1. Que l’Ajuntament instal·larà un rètol, el qual s’adjunta a aquesta moció a l’entrada del poble.

2. Que el govern de l’Estat a promogui allà on faci falta els canvis legislatius necessaris per tal que
les diferents administracions públiques puguin fer compres preferentment de producte local sense
problemes.

3. Aquest Ajuntament es compromet a que totes les compres que faci directament de producte
agroalimentari,(escoletes, centres de dia, esdeveniments culturals, actes, cistelles, etc...) aquest
sigui de producte local i totes les licitacions que suposin compra de producte agroalimentari, el
producte local produït a Mallorca, tendrà preferència i més puntuació” Per tot això, des del Grup
Municipal de MÉS per Búger presentam la següent moció:

1. L’Ajuntament de Búger es compromet a aplicar, en el termini d’un mes, els punts aprovats en la
moció de novembre de 2022 que li són de competència.

2. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de les Illes Balears a que prengui mesures per potenciar el
producte local tant a nivell de gran distribució com a nivell del sector turístic.

3. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de les Illes Balears perquè s’incrementin els fons
provinents de l’Impost de turisme sostenible (ITS) destinats al sector agrari com a mesura de
compensació de la tasca mediambiental que realitza.

4. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de les Illes Balears a prioritzar els usos agraris dels
recursos naturals per davant els usos turístics.

5. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de les Illes Balears a complir amb els terminis de resolució
d’expedients i de pagament de les ajudes atorgades.

6. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de les Illes Balears, el Govern estatal i la Unió Europea a
agilitzar i simplificar els processos administratius, sense detriment de les garanties necessàries.

7. L’Ajuntament de Búger insta la Unió Europea a que els productes importats de tercers països
compleixin les normatives aplicades a les mercaderies produïdes en el territori de la Unió Europea.

8. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de l’Estat a aportar la partida pressupostària necessària
per tal que les explotacions agràries puguin fer front a l’augment de preu dels cereals i pinsos, sense
que aquesta partida compti per al còmput de minimis.

9. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de l’Estat a que es modifiqui el Pla Estratègic de la PAC de
l’Estat espanyol per assegurar la viabilitat de la renda i la resiliència de la pagesia professional i dels
sectors socials del món rural.

10. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de l’Estat a que es modifiqui la normativa fiscal, social i
econòmica per pal·liar el fort encariment dels costos de producció.

11. L’Ajuntament de Búger insta el Govern de l’Estat a que es promulgui i modifiqui la legislació que
ha de fer possible un mercat amb preus justos, transparents i equitatiu per a la pagesia.
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El .  explica la mocióSr Vicens
El  manifesta que votara a favor però que pareix que aquestes coses només passenSr. Torrens
quan governen els altres, que mentres ells han estat governant sembla que no existien aquests
assumptes.

MOCIÓ MÉS CONTRA AGRESIONS SEXUALS

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel Gallardo Esgleas, PERE
TORRENS ESCALAS, Rafael Capó Cerdá

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Josep Pons Buades

Abs
ents

---

Resolució:

MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE MÉS PER BÚGER D’IMPULS DE CAMPANYES PER A LA
PREVENCIÓ D’AGRESSIONS SEXUALS BASADES EN EL CONSENTIMENT

L'agressió sexual és una forma de violència masclista i consisteix en la vulneració de la llibertat
sexual i integritat corporal d'una persona, en contra de la seva voluntat. Les violències sexuals
vulneren el dret fonamental a la llibertat, a la integritat física i moral, a la igualtat i a la dignitat de la
persona i, en el cas del feminicidi sexual, també el dret a la vida.

En els últims anys, gràcies a les mobilitzacions i accions públiques promogudes pel moviment
feminista, les violències sexuals han obtingut una major visibilitat i s'ha posat de manifest
l'envergadura dels desafiaments al que s'enfronten els poders públics per a la seva prevenció i
eradicació.

L'abordatge de les violències sexuals, la seva prevenció i eradicació només tindrà èxit si es té en
compte que ens trobam en un problema estructural, que té les seves arrels en una cultura que es
fonamenta en la subordinació de les dones respecte dels homes, i que aquests poden fer ús del cos
de les dones sense tenir en compte la voluntat d'aquestes. Ha d'emergir de l'àmbit privat i situar-se
indiscutiblement en l'esfera del públic, com una qüestió d'estat.

Al mateix temps que s'infligeix un mal individual a través de la violència sobre la persona agredida,
es repercuteix de manera col·lectiva sobre el conjunt de les dones, nines i nins que reben un
missatge d'inseguretat i dominació radicat en la discriminació, i sobre tota la societat, en la
reafirmació d'un ordre patriarcal.
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1.  

2.  

3.  

4.  

5.  

6.  

Per això, la resposta a aquestes violències. Durant el primer trimestre del 2023, els delictes sexuals
varen pujar un 27% en comparació amb el mateix període del 2022, ja que varen passar de 139
entre gener i març a 177, segons el darrer balanç de criminalitat publicat pel Minister de l'Interior.

Davant aquesta situació i l'increment d'aquestes agressions el grup municipal de MES PER BÚGER
presenta la següent moció.

L’Ajuntament de Búger insta al Govern de les Illes Balears i als Consells Insulars a desenvolupar
campanyes dirigides directament als agressors i a la resta d'homes per destapar i rompre el
pacte de silenci entre homes. Una xarxa de complicitats que ajuda al fet que es mantenguin i
creixin.Instar al govern de les Illes Balears a desenvolupar campanyes de conscienciació i
protocols d'actuació cap al teixit empresarial de l'oci nocturn i el sector hoteler.

L’Ajuntament de Búger insta al Govern de les Illes Balears a establir una línia d'ajudes als
ajuntaments perquè aquest pugui desenvolupar directament campanyes de conscienciació i
protocols d'actuació amb els empresaris i entitats organitzadors de les activitats d'oci,
especialment, oci nocturn.

L’Ajuntament de Búger insta als Consells Insulars a assegurar els punts d'informació, prevenció i
intervenció a totes les festes dels municipis de les Illes Balears, treballant les necessitats en
cada municipi.

L’Ajuntament de Búger insta al Govern de les Illes Balears i als Consells Insulars a desenvolupar
les seves campanyes de prevenció centrant el missatge en el qual els experts consideren que és
fonamental: el consentiment

L’Ajuntament de Búger insta al govern a desenvolupar la normativa corresponent perquè les
empreses de l'oci nocturn i els hotels, comptin amb un protocol d'actuacions davant agressions
sexuals. I acompanyar el desenvolupament d'aquesta normativa amb els recursos formatius
necessaris.

L’Ajuntament de Búger insta al Govern de les Illes Balears i als Consells Insulars a posar en
marxa formació en prevenció i abordatge de les agressions sexuals als tècnics dels serveis
socials i d'igualtat dels ajuntaments així com a entitats del tercer sector, a policies locals i altres
agents socials.

La  explica la mocióSra. Guasp

MOCIÓ MÉS MANTENIMENT CAMINS PÚBLICS

Desfav
orable

Tipus de votació: Nominal

A favor: 3, En contra: 5, Abstencions: 1, Absents: 0

A
favor

Catalina Guasp Cladera, Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas

E n
contra

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Maria
Antonia Pons-Estel Tugores, PERE TORRENS ESCALAS

Abste
ncions

Rafael Capó Cerdá
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Absen
ts

---

Resolució:

MOCIÓ PER RECLAMAR L’ELABORACIÓ D’UN INVENTARI DE CAMINS I DE REQUISITS PER
ADEQUAR-LOS

A Búger no hi ha publicat cap registre de camins i camades d’ús públic. Tenir un inventari dels
mateixos permetrà garantir que seran públics sempre i es permetrà el pas de manera lliure per ells.
Al mateix temps, tenir un catàleg d’aquests camins servirà per poder coordinar-ne el seu
manteniment i reparació. Tot i això, el fet de no disposar d’un catàleg de camins no ha de ser excusa
per tal de fer el manteniment dels mateixos de manera objectiva i justa pels veïnats i usuaris dels
mateixos. La manca de transparència a l’hora de decidir quins són els camins damunt els quals es
faran tasques de manteniment i reparació pot donar lloc a greuges i situacions incomprensibles els
veïnats afectats.

En aquest sentit, des de MÉS per Búger demanam:

1. Que l’Ajuntament de Búger iniciï els tràmits per tal de disposar d’un catàleg de camins i camades
públics en què s’incloguin les característiques i estat de conservació de cada un d’ells.

2. Que mentre no es faci el catàleg de camins, l’Ajuntament faci un registre públic en què qualsevol
veïnat pugui incloure els camins que consideri, als efectes de ser objecte del manteniment o
reparació que sigui necessari, ja sigui reasfaltat, desbrossat o anivellat. Aquest registre ordenarà els
camins segons les tasques necessàries a fer-hi i les característiques del mateix (llargada, nombre de
veïnats i usuaris habituals, situació, etc.), de manera que en ser possible dur a terme les obres
requerides, tothom sabrà quins són els prioritaris.

El  explica la mocióSr. Gallardo

El  diu que mai hi ha hagut manca de transparencia amb els camins que s’han d’arreglar,Sr. Torrens
en segon lloc, diu que hi ha un registre de camins no oficial, ho saben perfectament. Que sempre es
poden equivocar però al 99% ho tenen clar. Diu que no es pot fer un registre on els veïns puguin
incloure camins. Diu que a l’Ajuntament tenen un llistat de camins.

El  diu que també sap quins son els camins publics. Que ell s’abstindrà. Diu que amb unSr. Capó
camí que hi ha hagut embulls és amb un que dona a la finca den Cremat. El  diu que ésSr. Pons
privat.

Moció Tot Per Búger per a la dotació de mitjans amb motiu de l'aplicació de la Llei de
Benestar

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Josep Pons Buades, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel
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Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Rafael Capó Cerdá

Abs
ents

---

Resolució:

MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL TOT PER BÚGER

Pere Torrens Escalas, portaveu del la coalició d’electors TOT per Búger, presenta la següent moció
per al seu debat i votació al plenari municipal.

MOCIÓ PER A LA DOTACIÓ DE MITJANS AMB MOTIU DE L’APLICACIÓ DE LA LLEI DE
BENESTAR ANIMAL.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La llei 7/2023, de 28 de març, de protecció i el benestar dels animals, més coneguda com a Llei de
Benestar Animal, va entrar en vigor el passat dia 29 de setembre. Aquesta llei té per objecte establir
el règim jurídic bàsic per a la protecció i garantia dels drets i benestar dels animals en tot el territori
espanyol. Es tracta d’una norma legal amb un entramat complex, que inclou noves obligacions,
prohibicions i sancions pels propietaris dels animals i les administracions públiques, que lluny d’
aconseguir la protecció genera un efecte contrari.

En els últims meso, s’ha produït un augment d’abandonaments de cans i moixos a les nostres illes i
les adopcions han caigut a nivells mai vists; fets atribuïbles, entre d’altres causes, a la falta de
concreció de la norma.

La llei també imposa noves obligacions a les institucions municipals, que suposaran un increment
molt considerable de la seva despesa pública i de les seves funcions de policia. Aquest fet se suma a
la falta de recursos que s’ofereix als diversos consistoris per part del govern central, que dificulten l’
aplicació de la llei.

Cal que el Govern d’Espanya procedeixi al desenvolupament i concreció de la llei mitjançant el seu
reglament i que, sobretot, doti dels mitjans suficients als ajuntaments perquè es pugui aplicar la llei
de forma correcte.

Per tot l’exposat anteriorment, el grup municipal de Tot Per Búger presenta aquesta moció amb la
proposta dels següents punts:

1.       El ple de l’ajuntament de Búger insta al Govern Central, al Consell Insular de Mallorca i al
Govern de les Illes Balears, a consignar en l’àmbit estatal les partides pressupostàries necessàries
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en els Pressupostos generals de l’Estat perquè les entitats locals puguin complir amb les obligacions
imposades per l’entrada en vigor de la Llei 7/2023, de 28 de març, de protecció i el benestar dels
animals.

2.       El ple de l’ajuntament de Búger insta al Govern Central a desenvolupar el reglament de l’
esmentada llei amb la participació activa dels ajuntaments de l’Estat espanyol, canalitzant aquesta
col·laboració a través de la Federació espanyola de municipis i províncies.

El  explica la mocióSr. Torrens

El  diu que estan content que hagin rectificat l’error en la presentació d’aquestes mocions.Sr. Vicens
Diu que no tenen dades clares de l’augment d’abandonament d’animals. Es manifesta a favor que l’
estat destini recursos a aquestes actuacions però també s’hauria d’implicar el Consell de Mallorca
per prestar serveis de qualitat. No obstant votaran a favor.
S’inclou en la moció instar al Consell de Mallorca i al Govern de les illes balears.

MOCIÓ TOT PER BÚGER EN DEFENSA DE L'IMPOST DE SUCCESSIONS

Favo
rable

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 1, Abstencions: 3, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Maria
Antonia Pons-Estel Tugores, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

Rafael Capó Cerdá

Absten
cions

Catalina Guasp Cladera, Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas

Absent
s

---

Resolució:

Pere Torrens Escalas, portaveu del grup municipal TOT per Búger, presenta la següent moció per a
ser debatuda i votada al plenari de l’ajuntament de Búger.

MOCIÓ EN DEFENSA DE L’IMPOST DE SUCCESSIONS.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS.

El Consell de Govern del Govern de les Illes Balears va aprovar dia 18 de juliol de 2023 en un paquet
de mesures de reforma fiscal contemplades en el Decret Llei 4/2023 que modifica el Decret legislatiu
1/2023, del Text refós de les disposicions legals de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears en
matèria de tributs cedits  a l’estat.
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L’esmentat Decret Llei va ser convalidat pel Parlament dia 27 de juliol de 2023 i tramitat de forma de
Llei per incorporar algunes esmenes de millor i introdueix importants modificacions a impostos cedits
a la comunitat autònoma, a l’impost de successions i a l’impost sobre transmissions patrimonials
oneroses.

Tot això en virtut de l’article 30.2 de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, relatiu a la
competència exclusiva d’ordenació de la Hisenda autonòmica i l’article 129 de l’Estatut d’autonomia
relatiu a les competències en matèria tributària.

En concret, respecte del l’impost de successions i donacions, el decret llei inclou la seva supressió
entre pares i fills, nets i padrins i entre cònjuges, tant per causa de mort com per herències en vida
mitjançant els pactes successoris per qualsevol cabal hereditari.

A la vegada inclou una reducció entre d’altres graus familiars propers, com és entre germans i oncles
i nebots.

D’aquesta manera, els ciutadans que rebin una herència dels seus familiars directes no hauran de
tornar a pagar per aquell  bé que ja varen pagar els seus pares, padrins o parelles en adquirir-lo. I en
qualsevol cas, amb efectes retroactius a dia 18 de juliol que és quan va entrar en vigor el decret 4
/2023.

Això suposa la finalització d’un impost injust que grava l’esforç i l’estalvi de tota una vida de feina.

Sembla que el Govern Central i dins del marc de les negociacions dels Pressupostos generals de l’
Estat per a 2024 està projectant un impost nacional sobre les herències. Tot dins de la reivindicació d’
una harmonització d’impostos mitjançant la imposició de figures nacionals de caràcter nacional que
contrarestarien la capacitat fiscal de les comunitats autònomes i per tant invalidaria l’acord de
suprimir l’impost de successions als ciutadans de la nostra Comunitat.

Per tot això, el grup municipal de TOT per Búger insta al ple de l’ajuntament a aprovar els següents
acords.

1.       L’ajuntament de Búger insta al govern d’Espanya a respectar l’autonomia fiscal i tributària de
les Comunitats autònomes i a desistir de qualsevol mesura que impliqui harmonitzar els impostos
cedits a aquestes.

2.       L’ajuntament de Búger insta al govern d’Espanya a desistir de crear un impost estatal sobre les
herències que deixi sense efecte l’eliminació de l’impost de successions feta pel Govern de les Illes
Balears.

El  explica la mocióSr. Torrens
El  diu que estan a favor en part però en alguna part no. Defenses l’autonomia tributariaSr. Vicens
de les comunitats autònomes, però creu que no s’ha d’eliminar totalment l’impost especialment quan
parlen de coses milionàries. De pares a fills i en famílies quan son poques quantitats d’acord, però no
en successions milionàries. Consideren que la eliminació es injusta ja que la gran majoria de gent no
s’estalvia gens, o poc. Però beneficia molt a uns pocs privilegiats.
Per aquest motius estan a favor del primer punt i no del segon.
Es denega la possibilitat de votar en punts separats.

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

G
H

ET
EJ

H
FW

73
C

M
7N

EH
EJ

6A
4R

R
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//b
ug

er
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
7 

de
 2

5 



Ajuntament de Búger

18 / 25

Ajuntament de Búger

El  diu que votarà en contra perquè s’ha demostrat que després de l’1’5 no s’han deixat deSr. Capo
rebre herències, sinó perquè pujen molt I després no poden fer front a les despeses. Diu que a la
hora de vendre un immoble s’ha de pagar el 23%. Per tot això votarà en contra.

MOCIÓ EN SUPORT DEL SECTOR AGRARI

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Josep Pons Buades, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel
Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Rafael Capó Cerdá

Abs
ents

---

Resolució:

Pere Torrens Escalas, en nom del grup municipal TOT per Búger presenta la següent

MOCIÓ EN SUPORT AL SECTOR AGRARI.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Vivim dies de demandes, manifestacions i reivindicacions en el sector agrari a tot Europa, que han
arribat a Espanya i com no a les nostres Illes. Es reclama justícia per al camp. Els problemes venen
d’enfora, la sequera, les crisis socioeconòmiques i sanitàries i les exigències de les polítiques
europees vers als països competidors, estan generant una situació insostenible. En aquest sentit, els
professionals del sector de la pagesia a les Illes ja han dut a terme diverses manifestacions de
protesta.

El debat sobre la diversificació econòmica està instal·lat en el conjunt de la societat de les nostres
Illes. El pes del turisme juntament amb el sector terciari que l’acompanya representa el 83% del
nostre PIB.

El PIB de les Illes Balears des de l’any 2000 fins al 2020 va créixer quasi un 100% mentre el PIB
agrari va disminuir en aquest mateix període un 24%. És evident, per tant que s’han d’abordar
decisions i mesures per afrontar els problemes endèmics que pateix el camp balear, per facilitar la
producció i la rendibilitat  de les explotacions, per diversificar l’economia i per a incorporar de manera
eficaç i justa totes les mesures per combatre el canvi climàtic.
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Resulta assenyat pensar que la feina conjunta dels dos grans sectors, la col·laboració, la unió de
sinergies amb la pagesia i, fins i tot, valorar una planificació conjunta de diferents àmbits dels dos
sectors és d’una importància cabdal.

Sabem que un dels principals problemes del sector agrari de les Illes Balears són les sobre costos de
la insularitat, que impacten de manera directa en la rendibilitat i competitivitat de les explotacions.

La nostra CA té distribuït el seu territori en 4 illes, coincidint el factor de la doble insularitat per a
Menorca i Eivissa i la triple per a Formentera. El 70% de la superfície de les illes és gestionada per
les persones que de manera professional o lubricativa exerceixen qualsevol forma d’activitat agrícola,
ramadera o forestal o activitats complementàries lligades a l’activitat primària on predominen les
petites explotacions amb greus problemes de supervivència.

El grup municipal de TOT per Búger vols manifestar els seu suport al sector agrari i per tot això
demanam al Ple de L’ajuntament de Búger prendre els següents

ACORDS.

1.       L’ajuntament de Búger declara el seu suport al sector agrari i el compromís de continuar
conjuntament per arribar a les millors solucions i mesures del sector.

2.       L’ajuntament de Búger insta al Govern central i a les institucions europees a dur a terme totes
les accions necessàries per a simplificar, reduir i flexibilitzar les tramitacions administratives, les
normatives aplicades al sector i la tramitació de les PAC.

3.       L’Ajuntament de Búger insta al govern central a exigir una moratòria a la implementació del
quadern de camp digital això com de la factura electrònica tal com demanen les associacions
agràries.

4.       L’ajuntament de Búger insta al govern de l’estat a recuperar davant del Consell de ministres d’
agricultura de la UE la proposta d’exigir l’aplicació de les denominades clàusules mirall en les
relacions comercials de producte agroalimentaris amb països tercers.

5.       L’Ajuntament de Búger insta al govern central i a les institucions europees a combatre el factor
insularitat en totes i cadascuna de les seves accions, normatives, línies d’ajudes, tramitacions
administratives o d’altres, per tal de recuperar la competitivitat.

6.       L’Ajuntament de Búger insta al govern central i a les institucions europees a prendre les
mesures necessàries i a facilitar els canvis oportuns en les explotacions per tal d’afrontar els efectes
del canvi climàtic a les Illes.

7.       L’ajuntament de Búger insta al Govern Balear a continuar donant un veritable impuls al
producte local en compliment de la Llei turística, mitjançant eines com la recentment creada mesa de
coordinació de la cadena alimentària i promoció del producte agrícola i alimentari d’origen local, de la
qual en formen part també els representants del sector, els Consells i la FELIB.

8.       L’Ajuntament de Búger insta al govern central a dotar de pressupost la Llei de la cadena
alimentària per al seu correcte compliment.

El  explica la mocióSr. Torrens
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El  indica que la moció és un resum de la que el PP ha presentat a tots els pobles. DiuSr. Vicens
que queda clar que tot per Búger ha sigut l’altaveu.
El  talla al portaveu de MÉS, i diu que no estan discutint això sinó la moció. Diu que el fetSr. Torrens
que sortís amb el nom del PP a la Comissió va ser un error, diu que aquesta moció s’ha presentat en
nom de Tot per Búger
El  diu que estan a favor de la pagesia.Sr. Vicens

URGÈNCIA MOCIÓ UNIÓ DE PAGESOS

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Josep Pons Buades, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel
Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Rafael Capó Cerdá

Abs
ents

---

Resolució:

El Sr.  explica que han rebut una moció de Unió de Pagesos de Mallorca i si els pareix bé laTorrens
presenten en nom de tots els grups.
Els protaveus de Més i PSOE accepten la presentació de la moció conjuntament.

MOCIÓ UNIÓ DE PAGESOS

F a
vor
abl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A fa
vor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Guillem
Vicens Xamena, Josep Pons Buades, Maria Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel
Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

E n
cont
ra

---

Abs
tenc
ions

Rafael Capó Cerdá
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Abs
ents

---

Resolució:

MOCIÓ PER DEMANAR A LES ADMINISTRACIONS QUE COMPRIN ALIMENTS PRODUÏTS A
MALLORCA D'ACORD AMB CRITERIS OBJECTIUS DE BAIXES EMISSIONS DE GASOS
D'EFECTE HIVERNACLE.

Mallorca és, sense cap casta de dubte, un poble d'arrels pageses. Des de fa moltes generacions la
terra es cultiva per alimentar les persones que viuen en aquestes contrades. A Mallorca sense la
pagesia mai no hi havia hagut aliments, però això, malauradament, ha canviat.

La globalització i el mercat únic europeu ens han dut a un trànsit permanent d'aliments que venen de
fora en una lluita constant per abaixar els preus en detriment de la qualitat dels aliments. És
innegable que una fruita acabada de collir conserva millor les propietats organolèptiques que aquella
que s'ha collit verda i ha creuat la mar durant setmanes dins un contenidor frigorífic d'un vaixell. Les
taronges de Mallorca són millors que les de Sud-àfrica. Per posar només un exemple. I, per cert,
només s'han tractat amb productes fitosanitaris autoritzats per les normatives més estrictes del món.
Les de Sud-àfrica, en canvi, s’han cultivat utilitzant productes fitosanitaris que aquí estan prohibits.
En aquest sentit, a més l'Estudi de Valoració de l'Empremta de Carboni que va realitzar l'any 2023
l'Institut de Recerca i Formació Agroalimentària i Pesquera de les Illes Balears (IRFAP) demostra que
el consum de producte local redueix en un 55% les emissions de CO2 a l'atmosfera. Per tant, la
taronja de Mallorca és més bona, però a més cuida més el planeta.

Són precisament la cura del planeta i les bones pràctiques ambientals factors que el mercat no
valora i la pagesia mallorquina acaben competint amb molt de producte de fora amb uns costos un
30% superiors. I és en aquest punt on l'Administració Pública pot ajudar donant exemple fent que
tota la seva compra d'aliments premiï aquestes baixes emissions de CO2. La Llei de Contractació del
Sector Públic contempla els seus articles 145.2, 148.2 i 202 que aquests factors poden ser tinguts en
compte. Igualment, la Llei Orgànica 7/2021 de Canvi Climàtic i Transició Energètica també ho
contempla. La Llei 10/2019 de Canvi Climàtic de lesilles Balears al seu article 68 també estableix
mesures de contractació pública.

Per tot això:

El Ple, a proposta del grup o grups municipals Tot Per Búger, Més i PSOE acorda:

PRIMER – Instar a l’Ajuntament de Búger a incorporar en les contractacions públiques de
subministrament de productes alimentaris els criteris de sostenibilitat ambiental i de baixes emissions
de gasos d’efecte hivernacle.

SEGON – Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca que també revisin les seves
polítiques de compra pública per potenciar el producte local

B) ACTIVITAT DE CONTROL

DACIÓ EN COMPTE DELS DECRETS DEL 9-25 DE 2024
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El Batle dona compte dels decrets de presidència núm. 9 a 25 de 2024

C) PRECS I PREGUNTES

PREGUNTES DEL GRUP MÉS per Búger

PREGUNTES FORMULADES PEL GRUP MÉS PER BÚGER PER ESCRIT

El  fa entrega de les respostes formulades per escrit i en dona lectura en el plenari de lesSr. Torrens
respostes en els següents termes:

- Quin sistema de control d’entrades i sortides i de compliment horari fan servir els
treballadors de l’Ajuntament?

Cap

- Les obres que es varen fer al carrer des Sol estan donant problemes, i en el darrer ple ja se’
ns va informar que es repararien els embornals del tram superior del carrer, per a quan està
prevista aquesta reparació?

Ja està arreglat

- A l’anterior ple ens vàreu dir que no estava previst fer reformes substancials en l’equipament
del teatre parroquial degut a que d’aquí uns anys acaba la concessió, quan acaba? Com teniu
previst afrontar aquest fet?

En el darrer ple es va informar que els costos d’arreglar l’aire condicionat pujaven a 60.000 euros.
Encara no hi ha una estimació del què pot costar la resta de l’equipament. Per poder fer una inversió
d’aquest tipus s’ha de preveure una ampliació del temps de conveni que faci que valgui la pena fer la
inversió. Aquest fet ja s’ha comentat a l’església però per ara no es veu un interès excessiu per la
seva part en renovar el conveni.

També s’ha de tenir en compte que l’ajuntament no pot assumir amb fons propis una quantitat tan
elevada. Seria irresponsable. S’haurà d’esperar a alguna subvenció per fer-ho , sempre que
prèviament hi hagi hagut les negociacions amb la propietat.

- A la torrada de Sant Antoni i en altres esdeveniments en què s’ofereix menjar per part de l’
Ajuntament, s’estan oferint envasos d’un sol ús, tant siguin tassons, coberts, plats o
envoltoris plàstics. La llei de residus aprovada l’any 2018 prohibeix la utilització d’aquest
tipus de plàstics. Com així no s’està donant exemple des de l’Ajuntament?

Perquè no ho feim tot bé i, desgraciadament, com a humans i persones fal·libles que som,  també
ens equivocam.

-Està previst ser ecològicament responsables en propers esdeveniments?

Ho procurarem
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- La placeta del carrer Cullerers encara no té nom. Trobam que la tria del nom hauria de ser
fruit d’un procés participatiu amb l’elecció de les propostes per part de gent reconeguda del
poble i l’elecció oberta a una votació de tota la gent del poble. Quina és la vostra proposta?

Encara no en tenim cap, però tampoc no és una prioritat. La proposta arribarà quan arribi.

- Com així no es varen donar gratificacions econòmiques com s’havia fet tradicionalment per
afavorir la participació a les Beneïdes de Sant Antoni?

Perquè així ho va decidir l’equip de govern. El fet d’oferir doblers per a la participació tampoc no
assegurava que n’hi hagués més.

- Quin és el termini per retornar les fiances per la utilització dels espais municipals? Hi ha
casos en què passen més de dos mesos entre la utilització i el retorn.

No hi ha un termini específic.

L’ajuntament de Búger té el personal que té i cadascú té unes funcions específiques que superen en
molt la capacitat diària de feina d’un treballador. Per tant, tots els tràmits es fan el més aviat possible,
però sempre prioritzant els temes que des de la batlia o la intervenció es consideren prioritaris. El
retorn es fa el més aviat possible.

- El dia de la rueta de l’escola, l’Ajuntament va oferir una “Quely merienda” als infants. Trobau
que és un menjar saludable que s’ha d’oferir als nins des de l’Ajuntament o creis que hi ha
alternatives més saludables?

Si, es pot menjar fruita per exemple, però no vaig sentir que ningú es queixàs per menjar un quely
merienda.

- En altres pobles del voltant, el cronista oficial disposa d’un espai per poder atendre
consultes i fer-hi feina. Com està aquest tema a Búger?

Fa mesos que no sé res del cronista oficial i a mi no m’ha fet cap demanda en aquest sentit.

- Com a usuaris del poliesportiu, hem constatat que hi ha molta deixadesa de manteniment i
brutor arreu. Quin seguiment es fa per a garantir que les instal•lacion estiguin en un estat
òptim?

Els responsables en són els concessionaris. Se suposa que ara obriran les instal·lacions i que tot
aquest tema s’arreglarà. Si no es fa així, s’actuarà tal com marquen els plecs de condicions
administratives. De tota manera se’ls ha avisat que el poliesportiu ha d’estar en bones condicions
durant tot l’any.

- El dia 21 de febrer, el conseller d'Educació va visitar l'escola els Molins i després va publicar
a xarxes que s'està redactant el Pla d'Infraestructures 2024-2027: Se sap si s'inclourà l'escola
nova de Búger en aquest pla?

Segons paraules del Conseller, si.

De què més es va xerrar en aquesta reunió?

La visita va ser bàsicament per comprovar l’estat de les instal·lacions, sense res més a destacar.
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Per altra banda, veim que a la reunió hi varen assistir el batle i la regidora d'Educació, com és
obvi, però també la primera tinent de batle i regidora de Serveis Socials, Igualtat i
Associacions, la sra. Coloma Capó. En qualitat de què hi va assistir?

Aquesta pregunta és absolutament impertinent. Només faltaria que una regidora de l’equip de govern
no pugui assistir a un acte d’aquestes característiques. Ho va fer en qualitat de regidora de l’equip de
govern i a petició del batle.

- Des de gener de 2022 fins ara hi ha hagut qualque mes en què els anàlisis de l'aigua dels
pous de Búger hagin sortit positius en nitrats?

Com ja s’ha explicat en diverses ocasions actualment el poble de Búger s’abasteix de forma
preferent amb el pou de Can Vell. Les analítiques d’aquest pou sempre estan netes de nitrats. El pou
de sa Rota Vella és el que està contaminat per nitrats, però aquest només s’utilitza per cada cert
temps injectar aigua a la xarxa per no sobreexplotar el pou de Can Vell, però en un percentatge
insuficient perquè l’aigua que surt de les aixetes estigui contaminada per nitrats.

L’objectiu és que tota l’aigua que surti dels pous i arribi al consum humà estigui lliure de nitrats. Això
només s’aconseguirà amb la construcció de la desnitrificadora. Com també sabeu, ja tenim el
projecte i es demanaran els fons necessaris per executar el projecte al Consell de Mallorca a través
del POS que es publicarà molt aviat.

- Per quin motiu el Sr. Batle va decidir no convocar el ple extraordinari per tractar els temes
relacionats amb el projecte de pavimentació dels 4 carrers de Búger i deixar que la celebració
del ple es faci en el límit màxim dels terminis legals?

En primer lloc perquè segons la llei no hi té cap obligació i el propi  marc legal preveu el sistema per
fer-ho si el batle no el convoca. En segon lloc, perquè no té cap sentit convocar un ple per parlar
sobre un projecte que ja està licitat i adjudicat.

- El programa del 8M inclou activitats que no tenen res a veure amb la visibilització de les
desigualtats que pateixen les dones pel fet de ser dones ni amb iniciatives per eradicar-les.
Per què no s'ha fet un programa d'activitats únicament relacionades amb el que es
commemora el 8 de març?

Aquesta pregunta me supera. Realment té tanta importància? El programa va ser elaborat pels
serveis socials d’aquest ajuntament i jo pens que va ser totalment encertat.

- Com així els treballadors de les obres d’habilitació del solar dels Molins de propietat
municipal on s’hi ha de fer uns jocs recreatius, fan feina en dies festius? Concretament el dia
1 de març varen fer-hi feina com si fos un dia laborable qualsevol.

Ni idea que fessin feina dia 1 de març. Si ho voleu saber ho demanau a l’empresa.

- La setmana passada vàrem entrar una instància aportant informació sobre unes errades
greus en el pressupost del projecte de pavimentació dels carrers Carretera,Llorenç Riber,
Mascaró i Creu. Quines passes pensa fer l’Ajuntament en relació a aquesta informació?

Demà tenim un ple extraordinari sobre el tema convocat a petició vostra i en el qual ja posareu de
manifest les vostres preguntes, idees o arguments sobre el tema.
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- Des del mes de juliol hem entrat diverses peticions d’informes al secretari municipal, totes
elles importants per a garantir la transparència i la qualitat democràtica d’aquest ajuntament.
Per què passen els mesos i no tenim resposta?

El secretari té molta feina i no pot treballar  per un grup municipal en concret. Quan pugui ja farà els
informes pertinents.

Hem vist per xarxes socials que dia 29 de març s'organitza una festa d'inauguració de la
temporada del poliesportiu de Búger amb la presència de nombrosos DJs. S'ha fet una
previsió d'assistents a la festa? L'empresa promotora ha presentat qualque pla de seguretat
per evitar i prevenir possibles incidències? En cas afirmatiu, quines mesures es prendran per
prevenir incidències? L'Ajuntament té previst fer complir la normativa de seguretat o
assegurar que l'empresa promotora compleixi la normativa, atès que la festa es desenvolupa
en un espai municipal? Es preveu la presència de policia en aquest esdeveniment?

Els promotors han presentat una declaració responsable segons marca la Llei d’activitats. Hi haurà
seguretat privada dins del recinte. No es permetrà les sortides del recinte amb tassons de vidre. S’
habilitaran tots els aparcaments possibles per minimitzar problemes en aquest sentit (inclòs el del
cementiri). Hi haurà policia local per al control dels accessos i prevenció/evitació/resolució de
possibles incidents fora del recinte del poliesportiu.S’ha sol·licitat a la guàrdia civil que els seus
serveis disponibles de la zona estiguin pendents de qualsevol incident que es pugui produir. El cos
armat ha contestat positivament a la petició.L’ajuntament ha autoritzat la festa amb condicions
estrictes: horari de tancament, evitar problemes als veïnats i amb la capacitat per part de l’
ajuntament per suspendre la festa si hi ha alguna incidència que ho provoqui. A les 6 del matí ja hi
haurà tres persones de neteja per retirar tots els fems produïts.

PREGUNTES FORMULADES ORALMENT AL PLENARI PEL GRUP MÉS PER BÚGER

El  demana qui paga el policia local de la festa. El  diu que ho paga l’Sr. Vicens Sr. Torrens
ajuntament, així estaran més tranquils. Diu que la festa volen que es faci i per això han d’assumir el
cost de la policia ja que hauran e garantir el bon funcionament dels aparcaments I la seguretat.

INFORMES DE BATLIA

EL BATLE INFORMA DELS SEGÜENTS ASSUMPTES:

El procés d’estabilització segueix, en Bernat ha consolidat la plaça de comptabilitat. Diu que la
setmana que ve aniran a buscar el cotxe elèctric i la furgoneta. Ara tramitaven el tema de les
assegurances. L’obra d’el Solar del carrer molins ja esta finalitzada, falten uns jocs pels nins i
calistènia. Explica que es va executar la compra del solar del carrer Creu. Han licitat la obra de
Pavimentació i soterrament de cablejat, de aqui al costat i ha guanyat Coexa.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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